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Com valores la faena de la 
legislatura?

L’equip de govern ha mostrat estabilitat i 
coherència. Hem aprovat, cada any, uns 
pressuposts a pesar de les dificultats 
econòmiques i han comptat amb les in-
versions més necessàries i urgents.

Com estava l’Ajuntament quan vas 
entrar al govern?

El 2012 el govern del PP es va endeu-
tar en 4 milions d’euros i pujà el deute 
al 110%. A finals d’any serà del 50%. 
Paguem el préstec del PP i a més, fem 
front a les sentències que condemnaren 
l’anterior equip, com ara l’expropiació 
del parc de Cuiper i la sentència contrària 
del polígon de la Mar que ha costat més 
d’un milió d’euros. 

Quins han sigut els principals 
projectes realitzats en els tres 
anys?

Hi ha molts projectes en marxa. Alguns 
que estaven bloquejats per falta de vo-
luntat i interés. Com l’enderrocament de 
la casa vella de la carretera de Barcelo-
na, i com heu vist, immediatament hem 
urbanitzat la zona. També finalitzarem 
la ronda Oest, amb 500.000 € d’inver-
sió, que millorarà el trànsit per dins del 
municipi. Hem renovat, els vestidors i la 
piscina. Molts dels projectes compten 
amb la col·laboració dels governs de la 
Diputació de València i la Generalitat.

 

Foios, Albalat i Meliana han pre-
sentat projectes a la Unió Euro-
pea, això és una oportunitat?
Si no tenim els recursos, cal buscar-los 
fora. Ens vam presentar i, encara que 
no els han concedit, el projecte elaborat 
serveix de guia als tres municipis. Abans 
es planificaven les coses a curt termini 
i amb poca estratègia, ara cal planificar 
a mitjà i llarg termini. Que els tres alcal-
des siguen de Compromís ha canviat la 
relació entre els municipis. Ara és més 
col·laborativa i és el moment de posar en 
comú interessos i necessitats.

I en matèria de participació 
ciutadana?
Hem posat en marxa els pressuposts 
participatius, el WhatsApp de l’Ajunta-
ment i la Línia Verda que ha permés una 
major comunicació entre l’Ajuntament  
i els veïns i veïnes.

Algun projecte que  
li agradaria fer?
Mon pare va ser alcalde i li van fer aques-
ta mateixa pregunta i respongué: Que la 
Plaça fóra per als vianants però resolent 
abans el problema del trànsit. Ara apos-
tem per la mobilitat, per això és impor-
tant rebaixar les voreres i eliminar els 
obstacles dels carrers. M’agradaria hu-
manitzar carrers i places però abans cal 
resoldre el problema del trànsit. L’últim 
projecte en què treballem ara és l’adqui-
sició de la casa contigua a l’Ajuntament, 
per a modernitzar tot l’edifici i facilitar les 
gestions dels ciutadans.

Falten huit mesos per a les 
eleccions municipals, vas 
a repetir com a candidat de 
COMPROMÍS?

Sí, tot i que farem primàries com en les 
passades eleccions, perquè és una ma-
nera d’afavorir la participació i la implica-
ció dels ciutadans. Crec que els propers 
quatre anys han de ser per a invertir en 
millores en Foios.

• L’Ajuntament ha recuperat en el mes de setembre més de 
490.000 € de les quotes de la urbanització del sector Sud 
que estaven pendents de cobrar des del 2007.

Posem punt i final a la mala gestió del Sector Sud.

• L’eterna diputada del PP, Celia Villalobos s’ha permés 
afirmar que “ja hi ha més pensionistes que estan més 
temps en passiu, cobrant la pensió, que en actiu, treba-
llant”

Quan va arribar Rajoy al Govern el 2011, es va trobar uns 
estalvis de 66.800 milions d’€ dels quals ja no queda res.

• La Comissió d’Igualtat del Congrés ha donat suport, amb 
el vot en contra de PP i Ciutadans, a una iniciativa de 
Compromís per a canviar de denominació del Congrés 
dels Diputats per només Congrés, amb l’objectiu d’acon-
seguir un llenguatge més inclusiu.

Un nom més curt, més còmode i més modern.

• Sergi Ruiz ha obtingut de Metrovalencia la cessió dels 
terrenys del xalet de la Jutera i s’han iniciat els projectes 
de reducció de sorolls i vibracions. Les obres comença-
ran al llarg de l’any 2019. 

Continuem millorant la qualitat de vida dels veïns i veïnes.

• La Conselleria de Sanitat licitarà el servici de ressonànci-
es, amb una diferència substancial respecte del contracte 
anterior. Ara als valencianes i a les valencianes cada pro-
va ens costarà fins a un 50% més barata.

Una millora esperada i necessària

• Costa, exsecretari general del PPCV ha tret a la llum el 
finançament il·legal del partit en les campanyes del 2007 
i del 2008. El seu testimoni ratifica una maquinària de 
saqueig, que va comptar amb la complicitat de grans 
empresaris. La declaració de Costa és important perquè 
assenyala els vertaders culpables: els seus dirigents.

Ara ja ho sabem, els valencians no eren corruptes, ho eren 
els dirigents del PP.

• A data 31/12/2015 encara no s’havia cobrat 999.859,28€ 
de quotes d’urbanització del Sector Sud.

Hui s’han cobrat 850.823 € i del que queda no s’ha pogut 
fer res perquè el PP deixà prescriure els drets sobre els 
solars que feien de garantia de cobrament.

• L’IES Francesc Badia de Foios  ha obtingut un gran re-
sultat en les proves del selectiu i ha quedat entre els set 
millors centres educatius de la comarca de l’Horta.

Enhorabona a tots, als alumnes, professors i equip directiu.

per FoiosSergi, candidat 

#sabiesQue

COMPROMÍS ÉS DECISIU
Per primera vegada, el valencianisme ha 
estat decisiu en la política espanyola. Els 
quatre diputats de Compromís han re-
sultat claus perquè la moció presentada 
per Sánchez haja fet fora el PP de Rajoy 
de La Moncloa. L’escenari polític ha can-
viat de manera radical i els vots de Joan 
Baldoví, Marta Sorlí, Ignasi Candela i En-
ric Bataller han tingut molt a vore. 

La sentència de la Gürtel ha desacreditat 
el Partit Popular. Un any i mig després 
de l’abstenció  dels  socialistes que va 
fer possible l’arribada de Rajoy al Govern 
tot ha canviat. Compromís ha sigut bàsic 
per a aconseguir la unanimitat de tots els 
grups polítics en fer fora de les instituci-
ons el PP i la corrupció i canviar el rumb 
de la política.

Compromís vol deixar marca en les 
qüestions importants. Així ho va fer en 
abril de 2016, quan va portar el Pacte del 
Botànic al Congrés amb el nom del ‘Pac-
to del Prado’ per a fer possible un govern 
d’esquerres i evitar la convocatòria de les 
segones eleccions. Però el resultat no va 
ser satisfactori i aquesta voluntat  tan 
sols va servir per a posar de  relleu les 
grans discrepàncies entre els socialistes 
i els membres de Podem. 

La nostra coalició ha mostrat el suport 
i sense cap exigència a la proposta del 
PSOE. Així, els quatre vots de Compro-
mís seran clau per a donar suport a la 
proposta socialista en un moment de 
màxima tensió política. 

L’estratègia de Baldoví ha estat sempre 
reivindicar les necessitats dels valen-
cians d’una manera molt clara. Això, la 
seua proximitat i la força del seu discurs 
polític l’ha convertit en el diputat més va-
lorat pels ciutadans espanyols.

Compromís sempre ha denunciat el “fi-
nançament injust” i les baixes inversions 
que rep el País Valencià. 

Les coses comencen a canviar: Josep Vi-
cent Boira, catedràtic de la Universitat de 
València, expert en urbanisme secretari 
autonòmic de la Conselleria d’Obres Públi-
ques a proposta de Compromís, ha estat 
designat ara com a comissionat per al Cor-
redor Mediterrani.

El primer dimarts i el tercer dimarts de cada mes a les 19.30h, t’esperem a l’Ajuntament.



La temporada de la piscina ha estat 
un èxit.

A més de les darreres intervencions 
en banys i vestidors, s’han fet nom-
broses reparacions i actualitzacions 
per mantindre el bon estat i la quali-
tat d’unes instal·lacions que a pesar 
del temps, són un referent entre els 
pobles de la comarca. En total una 
inversió de més de 220.000 €.

La regidora de Compromís Carme 
Cabo: “Hem modificat l’ordenança 
municipal, perquè els veïns i veïnes 
de Foios tinguen importants des-
comptes en les entrades, al voltant 
del 40% de reducció, especialment 
amb l’adquisició d’abonaments”.

S’ha ampliat l’entrada gratuïta als 
menors de 7 anys i s’apliquen preus 
reduïts per a jubilats i persones amb 
diversitat funcional. Tot i la reducció 
de preus, l’Ajuntament ha ingressat 
més que els anys anteriors.

Compromís es va sumar a la moció 
de censura al PP de Rajoy, entre al-
tres raons pel maltractament en ma-
tèria de finançament que patim els 
valencians. 

Pedro Sánchez ha dit que en aquesta 
legislatura no pot “revisar a fons” el 
finançament autonòmic. Joan Bal-
doví li va respondre que Compromís 
no li ha donat suport a la moció de 
censura contra Rajoy “perquè fera el 
mateix que el PP”.

Baldoví li ha recordat que la faena 
dels tècnics està “acabada” i li ha 
recordat que “és hora dels polítics i 
la política”.

“No m’agradaria que vosté fera de 
Montoro”, ha avisat al president, a 
qui ha recordat que la seua Comu-
nitat és un 12% més pobre que la 
mitjana i que la seua balança fiscal 
és desfavorable, i així i tot és solidà-
ria amb altres regions.

Baldoví ha assenyalat que el deute 
de la Comunitat Valenciana és de 
46.000 milions d’euros, com a con-
seqüència de l’infrafinançament.

Piscina

BENVINGUDA  
À Punt!

REVÉS AL TRANSPORT
METROPOLITÀ

JOAN BALDOVÍ 
EXIGEIX MILLOR  
FINANÇAMENT

NO ERA FÀCIL... 
Però en tres anys hem girat la situació de 
l’Ajuntament. Hem salvat les finances i 
rebaixat el deute a la meitat, de 4 milions 
d’€ a 2 milions aproximadament. 

S’ha reduït el temps de pagament als 
proveïdors: abans més d’un any i ara en 
14 dies. Ja no queden factures als calai-
xos. Hem pagat les sentències condem-
natòries del Sector Sud, Polígon de la 
Mar, Comunitat d’Usuaris d’Abocaments 
del Carraixet, etc. La gestió de l’alcalde 
ha  estalviat condemnes judicials per va-
lor de 2 milions d’euros, per la desastro-
sa gestió de l’anterior govern.

A pesar de les dificultats, tenim projec-
tes: hem ampliat l’oferta cultural, espor-
tiva i festiva i hem desbloquejat temes 
abandonats des de feia anys, com la 

demolició i urbanització de la Casa dels 
Carcellers a l’entrada de Foios, s’ha fet 
l’expropiació i l’execució de les obres de 
la Ronda Oest, l’adquisició per a l’ampli-
ació de l’Ajuntament de la casa contigua, 
l’impuls del Polígon de la Mar, la integra-
ció i millora de l’entorn de l’antic xalet 
de la Jutera i un seguit d’inversions en 
el municipi: poliesportiu, parcs, carrers 
i voreres.

Per fi comptem amb uns pressuposts 
participatius pels quals la ciutadania pot 
decidir 40.000 € en inversions i tenim 
una agenda mediambiental en matèria 
d’estalvi energètic i inversions. L’elimi-
nació de barreres arquitectòniques estan 
fent de Foios un poble habitable, de di-
mensions humanes i per a totes les per-
sones i edats.

Fa quatre anys i mig d’aquell 29 de no-
vembre de 2013, quan es va viure aquell 
tancament a negre. Amb satisfacció hem 
assistit a la inauguració de  nova TV va-
lenciana. Després d’allò, som molts els 
qui esperàvem la posada en marxa d’À 
Punt. Des de Compromís donem la ben-
vinguda a la televisió pública valenciana 
i desitgem que siga independent, valen-
ciana i vertebradora del nostre territori. 
Des de Vinaròs a Oriola. Felicitats!

L’estrena, en línies generals, no ha dece-
but: els programes són de bona qualitat 
i, sobretot, s’observa una pluralitat de 
veus que reflecteixen el país real. A di-
ferència de la censura de Canal 9, ara hi 
ha a la pantalla més llibertat i tots els qui 
abans estaven fora de pla –escriptors, 
músics, polítics, periodistes, actors– per 
fi tenen la possibilitat d’aparéixer.

La nova TV enceta un projecte engresca-
dor que, dins les seues limitacions pres-
supostàries i de personal, 489 tècnics i 
periodistes, està assolint un nivell molt 

digne. Encara que hi ha coses per millo-
rar com ara el doblatge de sèries. Ací té 
l’audiovisual valencià la seua assignatu-
ra pendent, però esperem que la indús-
tria i els professionals sàpien resoldre’l.

Hem vist bons moments en pantalla 
com el programa Cuineres i cuiners, la 
frescor descarada de Miquel Gil 
i Botifarra en Bambant per casa, 
l’entrada de la nostra literatura al 
programa Plaerdemavida o les 
Notícies migdia amb Carolina 
Ferre.

És cert que s’ha fet un gran pas i 
que el camí és llarg i hi ha temps 
per continuar la faena i per somniar. És 
cert que no podem estirar més el braç 
que la mànega però també és cert que 
només amb sentit crític podrem mi-
llorar el que és possible i plantejar-nos 
l’excel·lència. En la reciprocitat amb les 
televisions de Catalunya i les Illes hi ha 
una oportunitat més d’ampliar audiència 
i qualitat. Benvinguda!

El grup parlamentari de Ciutadans al 
Congrés dels Diputats va acordar amb 
el PP, en la comissió de Pressupostos, 
una esmena per incloure en els pressu-
postos generals de l’Estat la subvenció 
per al transport metropolità de València. 
La ridícula quantitat de partida són els 
10 milions d’euros plantejats i defensats 
pel polític-actor Toni Cantó, portaveu de 
Ciudadanos.

L’acord, en el qual ha participat Fernando 
Giner, ha suposat un colp a les expec-
tatives de l’Autoritat del Transport Me-
tropolità, que ha reclamat amb notes i 
mobilitzacions d’alcaldes, entre d’altres 
el de Foios, que el contracte-programa 
del transport de València arribe als 38 
milions d’euros necessaris.

Fins ara, el Govern d’Espanya i, con-
cretament, el Ministeri d’Hisenda i el de 
Foment han oblidat les reivindicacions 

de la Generalitat i dels ajuntaments que 
conformen l’àrea metropolitana i no han 
inclòs cap partida tot i que compleix tots 
els requisits exigits per l’Administració 
Central.

Barcelona,   Madrid i fins i tot Canàries 
es reparteixen enguany un total de 281 
milions en subvencions per al transport. 
En concret, 109 milions es dirigiran a 
l’Autoritat del Transport de Barcelona,   
altres 127 milions al Consorci Regional 
de Transports de Madrid i els 48 milions 
restants, al de Canàries.

Compromís ha censurat el pacte C’s-PP 
perquè considerem «insuficient» i «in-
justa» aquesta quantitat i el nostre re-
gidor de Mobilitat Sostenible, Giuseppe 
Grezzi, ha acusat el pacte de «paperot 
antivalencià ».

Gràcies Toni!

EL PASSAT DE FOIOS:  
LA JUTERA. LA LLUITA DE LES DONES (I).
L’origen de La Jutera es troba en les activi-
tats mercantils d’Hugo Bacharach, comer-
ciant  alemany nascut a Fürth (1877-1942) 
que es va establir a València a comença-
ment del segle XX. Ja en 1907 era mem-
bre de la Cambra de Comerç de València 
i la primera dedicació de la seua empresa 
Meyer & Bacharach, fou l’exportació d’ar-
ròs, ametla i tota classe de fruits secs. Com 
a conseqüència de la derrota d’Alemanya en 
la 1a Guerra Mundial, l’empresa que havia 
treballat per a l’exèrcit imperial, és castiga-
da pels vencedors i inscrita en la llista negra 
dels aliats i ha de reorientar la seua activitat 
cap a la fabricació de sacs de jute.

En 1926 es constituïx la mercantil Yutera 
Española S.A. i es pren la decisió d’esta-
blir-se a Foios tot aprofitant l’existència 
d’una bona base industrial a l’Horta Nord 
i la proximitat al mercat consumidor que 
necessita sacs per als adobs i l’exportació 
agrícola. A més de l’abundant, barata i pre-
parada mà d’obra femenina que ja treballa-
va en la ceràmica Nolla de Meliana, en la 
fosforera El Globo d’Alfara i en la jutera dels 
Trénor a Vinalesa. Les autoritats de Foios 
donaren suport a la iniciativa pels llocs de 

faena que comportava una indústria així en 
una economia agrícola i de xicotetes par-
cel·les.

En els anys 30, la plantilla s’estabilitza al 
voltant de 1000 treballadors, dels quals un 
75%  eren dones. La gran majoria de fabri-
queres, com  eren conegudes, eren dones 
joves perquè moltes, en casar-se abando-
naven el seu lloc de treball. El motiu princi-
pal de tanta presència femenina era que els 
treballs del jute no es consideraven propis 
d’hòmens: cardar, filar, debanar, trenar, co-
sir i confeccionar sacs era un treball de do-
nes. Entraven a treballar a 14 anys, encara 
que l’edat mitjana era de 18 les dones i 22 
anys els hòmens.

No cal dir que patien una gran discriminació 
salarial. El diari republicà El Pueblo publica-
va el 20.04.1930 una carta dels yuteros en 
què es denuncia esta discriminació sexista. 
Per la mateixa faena en el taller de filat, les 
dones cobraven 3 pessetes i els hòmens 5. 
La carta acaba amb estes preguntes: A què 
esta diferència?, no fan la mateixa faena?, 
no fan servir la mateixa maquinària?, Per 
què no les remuneren com als hòmens?


